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ZPRÁVY a INFORMACE

Z valné hromady SPC Čech

Letošní, již 33. řádná valná hromada 
Svazu pěstitelů cukrovky Čech proběhla 
4. 6. 2025 v Kulturním domě v Bezně. 
Čle nové svazu zde mj. schválili změnu 
stanov, která sjednocuje délku mandátu 
všech orgánů na tři roky. Rověž zvolili 
na další období předsedu svazu, kterým 
zůstává Ing. Otakar Šašek. V příštím roce, 
ve kterém se budou volit členové před
sta venstva i dalších orgánů, má být volba 
před sedy SPC Čech zopakována, tak aby 
funkční období všech bylo shodné.
V úvodu valné hromady seznámil Ing. 
Jan Křováček, Ph. D., výkonný ředitel 
svazu, účastníky se zprávou o stavu od
větví a čin nosti svazu. Zmínil především 
eko no miku pěstování, náklady i vý kupní 
cenu řepy, rovněž dotační pro gra my (3.i. 
a 3.l.) a jejich nezbytnost pro ren ta bi litu 
produkce plodiny. O těch hovořil také 
Ing. Zdeněk Trnka, ředitel Odboru rost
lin ných komodit MZe, informoval rovněž 
o výsledcích uplynulé kampaně a vývoji 
dovozů cukru z Ukrajiny. Na některé prak
tické aspekty dotací upo zornil pěstitele 
také Ing. Zdeněk Procházka ze SZIF.
Do diskuse se zapojili i někteří z pléna, 
Ing. Miroslav Máslo (člen představenstva 
SPC Čech, jednatel AGROM Třebnouše
ves) vystoupil s připomínkami k výpočtu 
ceny řepy ve smlouvě pro rok 2025/2026. 
Připravil podrobnou pre zen taci k tématu  
a žádal, aby na obě strany, pěstitele i cuk
ro var, dopadal propad cen stejnou měrou. 
Odmítl rovněž jako neodůvodněné např. 
srážky na paušální seřez. 
Ing. Tamara Rudinská, Ph. D., vedoucí od
dě lení Trh zemědělských komodit ÚZEI, 
potvrdila skutečnost, že ekonomika pěs to
vání cukrové řepy byla v roce 2024 horší 
než o rok dříve, její pěstitelé skončili se 
zá por ným hospodářským výsledkem (ná
kla dová rentabilita byla –13 %).

ŘePaŘSké Polní dny 2025

Cukrová řepa v Čechách se v letošním roce vyvíjí dobře, srážkový deficit pomohly 
snížit květnové deště, nižší teploty v květnu pak snížily tlak škůdců. Setí bylo 
dokončeno do konce první dekády dubna a vzcházení do konce dubna (v pěti
letém průměru je k 20. dubnu vzešlá polovina ploch řepy). Podobně i k za krývání 
řádků došlo letos dříve. Průměrný počet jedinců je 98 833, letos i loni je tak nižší 
než v předchozích letech, je to však v podmínkách bez neonikotinoidního moření.  
Zhruba 91 % osiva letos tvořily ALS (Smart) odrůdy (71,6 % anti nema todní, 
26,5 % CR+). Většina (70 %) byly odrůdy KWS, 16 % Betaseed a zbytek odrůdy 
dalších firem. Předchozí informace o vývoji cukrovky i další o vývoji cen cukru 
a jejich dopadech na cenu řepy sdělil účastníkům na tradičních polních dnech 
Ing. Karel Chalupný, agronomický ředitel Tereos TTD, a. s. Polní dny se letos 
uskutečnily od 27. května do 6. června na pěti lokalitách řepařského rajonu 
TTD – ve Vyšehořovicích, Slovči, Bylanech, Dobrovici, Jičíně a Černuci (Uhách).
Letošní pokusy s cukrovkou pro Řepařskou komisi TTD představila Ing. Klára 
Pavlů, Ph. D., z Řepařského institutu, s. r. o. Pokusy na výše uvedených lokalitách 
byly založeny v termínu od 20. do 28. března, pokusná plocha v Dobrovici 
(Vina řicích) je letos nová. V pokusech se výzkumníci zaměřují na sledování 
vlivu termínu sklizně řepy, hnojení dusíkem a listovými hnojivy, odrůdové 
pokusy (Smart sortiment, sortiment TTD), insekticidní a fungididní ochranu 
řepy i zkou šení herbicidních zásahů. Maloparcelkové pokusy na každé ze šesti 
lokalit jsou zakládány na přibližně 500 parcelách. Řepařský institut kromě toho 
zajišťuje monitorování dusíku, sledování výskytu makadlovky řepné (na šesti 
loka litách) a monitoring cerkosporiózy. Ve svém vystoupení Ing. Pavlů infor
movala o letošních odrůdových pokusech, resp. o vzešlosti jednotlivých odrůd 
v nich zařazených. V sortimentu klasických odrůd měly velmi dobré hod
noty vzešlosti odrůdy SESVanderHave a Strube, v sor ti mentu ALS odrůd pak 
SESVanderHave a Maribo. Osetření osiva fytolaserem podle zkušenosti Řepař
ského institutu prokazatelný vliv nemá. Největší prostor věnovala Ing. Pavlů pre
zen taci herbicidních pokusů, ve kterých jsou ověřovány kombinace přípravků pro 
Conviso Smart technologii. Narůstá problém s rezistencí plevelů na sulfo nyl močo
viny (heřmánkovců, merlíků a laskavců), testování laskavců z lokality Sloveč pro
kázalo, že zhruba 20 % jejich populace bylo rezistentních. Proto je třeba věnovat 
pozor nost antirezistentní strategii – herbicidy používat v plných registrova
ných dávkách v období nejvyšší citlivosti plevelů, v osevním postupu mít jen 
jednu HT plodinu, zařadit meziplodiny, graminicidy, mechanickou kultivaci atd. 

MZe – plocha cukrové řepy 2025

Na základě hlášení cukrovarnických pod
niků je pro hosp. rok 2025/2026 smluv ně 
sjednána cukrová řepa u 1 009 pěsti telů na 
ploše 56 653 ha, z toho v ČR je 53 325 ha. 
Sjednané množství řepy stand ardní jakosti 
dosáhlo 4,2 mil. t. Kontra hovaná plocha 
meziročně klesla o 11 622 ha (tj. o 17 %).


